


SLOVO STAROSTY OBCE 
 

SÁZELI JSME NOVÉ STROMY 

V polovině října a začátkem listopadu zasadili zaměstnanci obecního 
úřadu, společně se starostou a zástupci knínických skautů, 67 stromů.  

Kolem cesty od kaple sv. Cyrila a Metoděje bylo zasazeno 30 vzrostlých 
okrasných stromů. Javor mléč, javor klen, javor klen červený, jeřáb duryňský a 
jeřáb širokolistý. Stromy jsou vysoké 3,5–4 m.  

U kříže, na bývalé vojenské střelnici, byly vysazeny dvě břízy bradavičnaté. 
Stromy dodala Okrasná školka Koloušek z Hradčan. Celkové náklady činily 
44 tisíc korun. 

Ovocné stromy tato skupina zasadila také první listopadovou sobotu kolem polní 
cesty u Hásova kopce. 35 třešní a švestek dodala firma JUKKA z Ostrožské 
Nové Vsi. Stromky byly sázeny prostokořenné. Budou postupně zapěstovány 
tak, aby byly vysokokmenné. Tyto stromky stály celkem 9 tisíc Kč. (Foto na 
obálce) 

Snad letošní deštivé počasí přispěje k dobrému zakořenění zasazených stromů. 

TOPNÁ SEZÓNA ZAČALA

V průběhu měsíce října započala 
nová topná sezóna. Tato 
skutečnost se dá poznat i 
zvýšeným počtem kouřících 
komínů, s kotly na tuhá paliva. 
Podzimní inverzní počasí tomuto 
stavu nijak nenahrává, ba naopak i 
jeden jediný kouřící komín může 
znepříjemnit životní prostředí 
obyvatelům větší části obce.  

A přitom mnohdy stačí pouze správně 
postupovat při zatápění a přikládání. 
Někdy samozřejmě nepomůže ani 
toto. V tom případě je nutné uvažovat 
o výměně kotle.  Dalším nešvarem je 
také spalování odpadu, ať již 
tříděného, nebo dokonce 
komunálního! Toto by se dít nemělo! 
Od 1.1.2017 jsou domácnosti povinny 
dle zákona č. 201/2012 Sb., o ochraně 
ovzduší, na základě požadavku 
příslušného obecního úřadu předložit 
revizi kotle na tuhá paliva, revize má 
platnost dva roky. V tomto zákoně jsou 
uvedeny i sankce za jednotlivá 
porušení, které se pohybují od 20 

do 50 tisíc Kč. Obec má právo 
dle tohoto zákona postihovat 
znečišťovatele ovzduší.  Žádám 
všechny domácnosti, které vlastní a 
používají kotle na tuhá paliva, aby 
zajistily jejich správný provoz. Jestliže 
má kotel revizi, je tedy schopen 
spalovat tuhá paliva bez nežádoucích 
dopadů. Správný provoz mimo jiné 
vyžaduje: správné zatápění dle typu 
kotle a ponechání řádného rozhoření 
kotle a jeho zahřátí na správnou 
provozní teplotu. Nezavírat přívod 
vzduchu před řádným rozhořením, pak 
dochází k takzvanému dušení kotle. 
Spalovat pouze schválené palivo 
v daném kotli, nespalovat odpad a 
někdy také rozhoduje správná výška 
komínu. Vlivů na dobrý a okolí 
neznepříjemňující provoz kotlů 
na tuhá paliva je celá řada a dá se i 
ve „špatném“ zdroji docílit rozumného 
kompromisu. Chovejme se, prosím, 
v této záležitosti ohleduplně ke svým 
spoluobčanům a snažme se společně 
o čisté ovzduší.  



ZHODNOCENÍ PPR 2020  

V letošním roce se uskutečnil „nultý ročník“ participativního rozpočtu 
obce.  

Na základě nápadů od občanů zastupitelstvo vybralo do tohoto startovacího 
ročníku projekty: Oprava chodníku u autobusové zastávky, Garážový výprodej, 
Výsadba stromků u Hásova kopce, Rozšíření ekodvorku u trafostanice na ulici 
Dolní branka. Kromě ekodvorku se vše uskutečnilo. Chodník je vyrovnaný, 
garážový výprodej proběhl, stromky rostou. Co se týká rozšíření ekodvorku, tam 
jsme ještě čekali na vyjádření zástupce Policie ČR, zda při výstavbě budoucí 
komunikace ulice Na Staré trati nebude tento ekodvorek ve své nynější podobě 
překážet. Nyní již víme, po konzultaci na místě, že jeho poloha nebude bránit 
výhledu a je tedy možné tento ekodvorek rozšířit. Již začínáme s přípravou a 
rozšíření plánujeme uskutečnit, pokud počasí dovolí, do konce roku 2020.   

 

POPLATEK ZA ODPADY SE ZVYŠUJE 

Zastupitelstvo obce na svém 
25. zasedání rozhodlo o navýšení 
poplatku za likvidaci odpadu 
na 600 Kč za osobu. Někteří občané 
se domnívají, že se jedná o částku za 
vývoz popelnice, a mohou namítnout, 
že svůj odpad přece třídí. Ale také 
vývoz tříděného odpadu stojí peníze. 
Obec za občany nemůže hradit 
likvidaci jejich odpadků. I vývoz 
tříděného odpadu byl zahrnut 
do celkových výdajů obce za likvidaci 
odpadů. Chci se zmínit o některých 
službách občanům, které jsou spojeny 
s tímto poplatkem. Například při 
likvidaci bioodpadu jsou kontejnery 
stabilně rozmístěny po obci, ale je i 
možnost při větším množství nechat si 

přistavit kontejner k domu. 
V měsících, kdy se stříhají a 
prořezávají stromky, odvážíme 
v případě většího množství větve 
přímo ze zahrad, popřípadě je 
na místě sešrotujeme a štěpku 
ponecháme majiteli k využití nebo 
odvezeme. Velkoobjemový a 
nebezpečný odpad je také v této ceně. 
Chápeme, že pro někoho likvidace 
pouze dvakrát do roka nestačí. 
Zastupitelstvo obce se každopádně 
snaží dostát slibu a vybudovat 
ekodvůr, s možností celoroční 
likvidace jakéhokoliv odpadu. Bohužel 
zatím se nám nedaří najít vhodný 
pozemek, ať již ke koupi nebo k 
pronájmu. 

 

UŽ SE BUDE STAVĚT 

V těchto dnech zástupce Mikroregionu Kuřimka podepsal smlouvu se 
zhotovitelem cyklostezky Kuřim – Veverská Bítýška I. a II. etapa, firmou 
PORR a.s. Nyní již nic nebrání tomu, aby byla zahájena realizace dlouho 
očekávané stavby, zejména úseku I. etapy Kuřim – Moravské Knínice.  Celé dílo 
má být zhotoveno za 10 měsíců od podpisu smlouvy. Těšme se.   

 

VE ŠKOLCE SE ZASE BUDOVALO 

V měsíci říjnu postavili zaměstnanci obce přístřešek u vchodu do MŠ. Tato 
stavba by měla zpříjemnit provoz MŠ, jak z pohledu rodičů, tak z pohledu 
personálu. Při deštivém počasí bylo nepříjemné, že se vstupuje z deště přímo 
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do šatny. Také rodiče přijíždějící s kočárkem tento mohou nyní, při nepřízni 
počasí, nechat klidně venku a nemusí s ním najíždět dovnitř. Dle ohlasů soudím, 
že se tato akce povedla, což nás těší. Náklady činily 41.000 Kč.  

Na školní zahradě byl také namontován nový herní prvek. Jedná se o věž se 
skluzavkou a tunelem. Původní věž, na které bylo zjištěno při pravidelné revizi 
větší množství závad a nevyplatilo by se je odstraňovat, byla demontována. Části 
staré věže budou použity, po konzultaci s revizním technikem,  jako domečky 
pro děti.  

 

 

DĚTSKÉ HŘIŠTĚ JE DEMONTOVÁNO 

Zaměstnanci obce v minulém týdnu odstranili veškeré zařízení dětského 
hřiště u sokolovny.   

Odborná firma zde bude od 43. týdne montovat zcela nové dětské hřiště. 
Součástí bude i pár posilovacích strojů pro veřejnost.  

Po dohodě se Sokolem bude z tohoto dětského hřiště volný vstup na, 
v současnosti nevyužívaný, zadní antukový kurt.  Na kurtu Sokol vybuduje 
streetballové hřiště s basketbalovým košem. Na povrch bude položena umělá 
tráva. Obě hřiště budou propojena průchodem. 

Jiří Hanák – starosta obce 



INFORMACE ZASTUPITELSTVA OBCE 
 

Participativní rozpočet 2021 - VYHODNOCENÍ  

Vážení spoluobčané,  

rádi bychom vás informovali o výsledcích ankety mezi občany Moravských 

Knínic v souvislosti s participativním rozpočtem na rok 2021. Jednotlivé anketní 

lístky, které byly v termínu doručeny na OÚ, vyhodnotil předseda finanční výboru. 

Celkový počet odevzdaných anketních lístků je 46, z toho byly tři neplatné. 

K realizaci byl vybrán návrh Naučná stezka II. okruh, který získal mezi 

hlasujícími občany lepší hodnocení. O uskutečnění této akce budete průběžně 

informováni. Do odsouhlaseného finančního limitu 150 tis. Kč se nevešel návrh 

Oplocený psí výběh s agility překážkami.   

Děkujeme všem navrhovatelům za jejich náměty, hlasujícím za účast a těšíme 
se na Vaše nové nápady v rámci dalšího participativního rozpočtu 

Pavel Kaláb – předseda finančního výboru ZO 

 

Zrušení obecního plesu v lednu 2021 
Mílí spoluobčané, velmi mě mrzí, že vám musím oznámit, že kvůli koronavirové 
krizi musel být tradiční ples obce Moravské Knínice bohužel zrušen. Všechna 
tato nepopulární opatření jsou ale nutná. Sami můžete vidět, že při jejich 
celoplošném zavedení se již objevuje zlepšení. Proto vydržme! Vynahradíme si 
to příští rok.                                         Magdalena Langerová – zastupitelka obce 
 

 

INFORMACE OBECNÍHO ÚŘADU MORAVSKÉ KNÍNICE 
 

Výpis usnesení z 24. zasedání ZO dne 12.10.2020 – hlavní body jednání 
 

č. 291/24/20 – Zastupitelstvo obce Moravské Knínice bere na vědomí zprávu 
o hospodaření v obecních lesích za 3. čtvrtletí 2020. Viz příloha č. 1, zpráva 
o hospodaření (k nahlédnutí na obecním úřadě) 

č. 292/24/20 – Zastupitelstvo obce Moravské Knínice souhlasí s nabídnutou 
cenou 2 000 Kč bez DPH za m2 od f. E.ON za část pozemku p. č. 233/1 pod 
budoucí trafostanicí „Rybník“, viz příloha č. 2, nabídka (k nahlédnutí na obecním 
úřadě) 

č. 293/24/20 – Zastupitelstvo obce Moravské Knínice schvaluje dodatek č. 1 ke 
smlouvě o spolupráci mezi Obcí Moravské Knínice a TJ Sokol Moravské Knínice 
ze dne 03.06.2015, viz příloha č. 3, dodatek č. 1 (k nahlédnutí na obecním úřadě) 

č. 294/24/20 – Zastupitelstvo obce Moravské Knínice schvaluje přílohu č. 1 
smlouvy o zřízení věcného břemene č. MK/SVB/1/2015 s navýšeným počtem 
hodin využívání sálů a šaten sokolovny na celkových 600 h za rok, viz příloha 
č. 4, aktualizovaná příloha ke smlouvě o spolupráci (k nahlédnutí na obecním 
úřadě) 
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č. 295/24/20 – Zastupitelstvo obce Moravské Knínice bere na vědomí záměr 
vypracování projektu polyfunkčního domu a pověřuje starostu obce přípravou 
výzvy výběrového řízení.  

č. 296/24/20 – Zastupitelstvo obce Moravské Knínice schvaluje RO 6/2020, viz 

příloha č. 5, RO 6/2020 (vyvěšeno na elektronické úřední desce obecního úřadu 

www.moravskekninice.cz) 

č. 297/24/20 – Zastupitelstvo obce bere na vědomí finanční stav obce a další 
aktuální informace starosty obce 

 

NOVÁ VYHLÁŠKA ZA SVOZ ODPADŮ PRO ROK 2021 

Od 1. ledna nabývá platnosti nová vyhláška o místním poplatku za provoz 

systému shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání a odstraňování 

komunálních odpadů. Při jejím schvalování zastupitelstvo obce vycházelo, podle 

zákona, ze skutečných příjmů a výdajů obce za svoz odpadů v roce 2019. 

 

Náklady za svoz odpadů rok 2019 

Druh odpadu výdaje v Kč  

Plasty 68.724,00 

Papír 55.476,00 

Sklo  12.696,00 

Nebezpečný odpad 26.107,00 

Bioodpad  81.653,00 

Velkoobjemový odpad 84.905,00 

Směsný komunální odpad – popelnice  432.120,00 

  

Celkem náklady na svoz odpadů 761.681,00 

Poplatníků celkem k 31.12.2019 

(Občané s trvalým pobytem) 

1013  

Celkem náklady na jednoho 
poplatníka  

751,90  

Odměna od EKO-KOM příjem 144.928,00 

Celkem náklady po odečtení 
odměny EKO-KOM 

616.753,00 

Celkem náklady na poplatníka po 
odečtení odměny EKO-KOM 

608,83 

 

http://www.moravkekninice.cz/
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Za rok 2019 Kč 

Příjem z výběru poplatků za svoz 
celkem  

555.143,00 

Odměna od EKO-KOM 144.928,00 

Náklady po odečtení odměny EKO-
KOM zaokr. celkem 

616.753,00 

Rozdíl, který je hrazen z rozpočtu 
obce 

61.610,00 

 

Nová Obecně závazná vyhláška o místním poplatku 
zvyšuje částku, kterou bude poplatník v roce 2021 platit. 
Podle zákona 565/1990 Sb., o místních poplatcích, se 
poplatek za svoz odpadu vypočítává pouze 
z vynaložených nákladů obce na netříděný komunální 
odpad. To je pouze odpad z popelnic a velkoobjemový 
odpad. Ostatní odpad, který je tříděný se do tohoto 
výpočtu nesmí započítávat. Z předešlé tabulky si můžete 
vypočítat, že obec za každého obyvatele zaplatila v roce 
2019 60 korun za odpad z obecního rozpočtu.  

Firma AVE CZ, která zajišťuje v naší obci svoz odpadů, 
navíc pro rok 2021 také navyšuje platby za odvoz jednotlivých druhů odpadů. 
Proto zastupitelstvo obce rozhodlo o navýšení poplatku za svoz odpadu na 
600 Kč za osobu a rok = 1,64 Kč na poplatníka a den.  

Z tabulky vyplývá – jestliže budeme všichni poctivě třídit odpad, budeme od 
EKO-KOMU dostávat odměnu. Tato odměna celkově sníží náklady na 
poplatníka a částka za místní poplatek se může snižovat.  Náklady za tříděný 
odpad 244.656 Kč jsou však stále o 100 tisíc vyšší než odměna od EKO-KOMu.  

 

MÍSTNÍ POPLATEK ZE PSŮ SE ZVYŠUJE 

Nová obecně závazná vyhláška, o místním poplatku ze 
psů zvyšuje částku, kterou bude poplatník v roce 2021 
platit. Zastupitelstvo obce se tak rozhodlo na základě 
zvýšení počtu psů chovaných obyvateli obce a 
zvýšených nákladů na pořízení nových odpadkových 
košů, včetně sáčků na psí exkrementy, které jsou jejich 
součástí. Částka za koše činila 52.670 Kč. Současná 
výše poplatku – 60 Kč na poplatníka a rok byla 

nastavena před 25 roky a od té doby se částka nenavyšovala. Celkový 
příjem v roce 2020 z poplatku ze psů byl 9 tisíc korun. Výdaje na tuto položku 
v rozpočtu vysoko převyšují příjmy. Nová výše poplatku bude od 1.1.2021 
150 Kč za psa a rok pro všechny poplatníky bez rozdílu. Osoby osaměle 
žijící, starší 65 let, jsou od poplatku osvobozeny.                           

Jana Kosíková – úřednice obecního úřadu 
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ZPRÁVY Z FARNOSTI 

 

NOUZOVÝ STAV UZAVŘEL KOSTEL, ALE NEBRÁNÍ OPRAVÁM 

V období nejpřísnějších opatření byly mše svaté slouženy bez účasti lidu. Vstup 
byl umožněn pouze osobě, eventuálně rodině, která měla na konkrétní mši 
zadaný úmysl.  

Od 20.11. jsou opětovně slouženy „veřejné“ mše pro omezený počet účastníků. 
V rámci individuální duchovní péče je před kostelem podáváno svaté přijímání, 
a to v pátek v čase 18:30–18:45 a o nedělích v čase 11:45–12:00. 

V průběhu podzimu byla stavební firmou provedena oprava helmice kostelní 
věže (tj. horní části věže ve tvaru jehlanu). Ač to není při pohledu na kostel 
patrné, helmice je poměrně subtilní cihlové konstrukce, a ta již vykazovala 
poruchy. Uvnitř helmice tedy bylo postaveno lešení, vyzdívka byla vyspravena a 
následně omítnuta. 

                   

 

 

 

 

 

 

 

 

 

pohled před opravou                                          a po opravě 

Stanislav Krčma – kostelník 

 

ZPRÁVY ZE ŠKOLY 

 

BYLI JSME ÚSPĚŠNÍ V SOUTĚŽI „ČAROVNÉ BARVY ZEMĚ“ 

Již popáté se naše škola zúčastnila výtvarné soutěže pro děti a mládež 
„Čarovné barvy země“, kterou pořádá Slovanské hradiště v Mikulčicích. 
Úkolem v této soutěži jsou kolektivní díla vytvořená na malířská plátna 
přírodními jíly a písky, doplněné o přírodní materiály.  
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I přes všechny nepřízně se nám podařilo přihlásit obrazy ve II. věkové kategorii 
(7–11 let), téma: Příběhy z našich dějin (Archeolog a jeho svět). A byli jsme 
úspěšní!  
S dílem „Záhadné ostatky“, jehož autory byli: Vendula Černeková, Lukáš Malý, 
Vilém Pekařík a Adam Volák, jsme se umístili na krásném 3. místě. Těšíme se 
na ocenění – keramickou sošku. 

Další obrázek „Sídliště“ a jeho autoři Vojtěch Jandora, David Kaláb, Jakub Ondra 
a Ondřej Šimek skončili na 5. místě. Gratulujeme! 

Pevně věříme, že i v dalším ročníku se této výtvarné soutěže zúčastníme. 

 

SBÍREJTE STARÝ PAPÍR 

Vážení rodiče, v naší škole vedeme děti k ekologickému chování a osvojené 
návyky by si měly děti přenést i do svého domova. Učíme je třídit odpad a 
v minulých letech jsme využívali firmy, které starý papír odvážely, a škola tak 
získala malou finanční částku na výtvarné práce nad rámec školy.  

Bohužel v loňském roce na podzim přestaly firmy starý papír vykupovat. 

Nyní se ozvala firma, se kterou jsme dlouhá léta spolupracovali.  Nabízí odvoz 
papíru zdarma, za nasbíraný papír se nebude platit. 

Avšak můžeme se účastnit sběru papíru v rámci soutěže mezi školami: „Úkolem 
je během školního roku nasbírat co největší množství papíru“. 
Budete-li provádět doma vánoční úklid, nastřádejte papír, v prosinci, 
pravděpodobně v týdnu od 7.12.2020, bude zase na tři dny přistaven k naší škole 
kontejner, kam můžete starý papír odevzdat. Tento „Velký papírový den“ 
plánujeme ještě i na jaro, a to v květnu. Děkujeme za příspěvek starého papíru. 

 

MÁTE ZÁJEM UMÍSTIT DÍTĚ V MATEŘSKÉ ŠKOLE? 

Vážení rodiče, termín zápisu dětí do mateřské a základní školy je sice ještě 
hodně daleko, ale až nastane, bude již pozdě na řešení případné zvýšené 
poptávky po volných místech především v mateřské škole. 

Obracím se proto s předstihem na všechny rodiče a zákonné zástupce, včetně 
těch, kteří teprve uvažují o bydlení v Moravských Knínicích. Máte-li zájem, aby 
Vaše děti navštěvovaly mateřskou školu v místě bydliště, případně nově i 
základní školu (obec je spádová pro MŠ i ZŠ), prosíme, abyste nám toto sdělili 
formou krátké zprávy na ředitelství školy.   

Nejedná se o závazné přihlašování – cílem tohoto průzkumu je získat dostatečné 
informace na to, abychom mohli s vedením obce situaci s předstihem vyhodnotit 
a následně pak podniknout kroky k maximálnímu uspokojení poptávky. Neradi 
bychom zájemce o umístění v mateřské škole v květnu zklamali větou, že 
nemáme volné místo. V období po zápisu do mateřské školy, který dle zákona 
probíhá právě až v polovině května, se nám totiž významně snižuje možnost 
provést adekvátní stavební úpravy a změny, pokud bude kapacita mateřské 
školy vyčerpaná. 
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Z dlouholetých zkušeností vyplývá, že pro děti je velmi vyhovující navštěvovat 
mateřskou školu v místě bydliště a potom zde pokračovat na i základní škole. Po 
ukončení 5. ročníku přecházejí naši žáci na spádovou školu v Kuřimi, 
Jungmannova ulice nebo pokračují v povinné školní docházce na víceletých 
gymnáziích v Brně či Tišnově. 

V případě Vašeho zájmu, prosím tedy, napište krátkou zprávu na vedení naší 
školy:  info@zs-kninice.cz. 

Přeji všem pevné zdraví a radost z dětí.       Mgr. Hana Burianová, ředitelka školy 

 

ZAJÍMAVOSTI 

 

STROM ROKU 2017 ROSTE I V KNÍNICÍCH 

Víte, že v katastru obce roste strom, který se jmenuje ořešák černý?  

Při procházce po polní cestě od Jánečka k Přední Bukovině, za pilou, každý 
podzim nacházím na zemi zvláštní plody. Nejsou to kaštany ani plody ořešáku 
vlašského. Jsou větší skoro jako „tenisák“. Padají z velkých stromů, rostoucích 
kolem cesty. Stromy mají listy podobné tradičnímu ořešáku, ale jsou drobnější a 
na stonku je jich více.  

 

mailto:info@zs-kninice.cz
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Do vyhledávače na internetu zadávám: „strom podobný ořešáku“.  A vyskočí na 
mě odkaz: „ořešák černý“ a dozvídám se, že právě ořešák černý byl pro rok 2017 
zvolen stromem roku. Dále tam stojí: „Vysazování tohoto stromu má v Evropě 
více než třistaletou tradici, ale původně ořešák černý pochází z východní části 
Severní Ameriky Tento opadavý listnatý strom s široce rozkladitou korunou 
dorůstá do výšky 30–50 m a patří do čeledi ořešákovité. Kůra je v mládí 
šedohnědá a poměrně hladká, později se vytváří podélně rozpukaná borka, která 
se zbarvuje téměř do černa. Má úzce podlouhlé, lichozpeřené, asi 30-60 cm 
dlouhé listy. Jednotlivé lístky, dlouhé asi 6-12 cm, jsou jemně pilovité, na líci lysé 
a na rubu chlupaté. Květy jsou velmi podobné našemu ořešáku vlašskému.  
Plody jsou ořechy v zelené slupce. Dužnatá slupka je aromatická a při jejím 
kontaktu s pokožkou dochází ke vzniku žlutých či hnědých skvrn, způsobených 
chemikálií zvanou juglon, která je typická pro většinu ořešáků. Tmavě hnědě 
zbarvené skořápky, nepravidelně a 
hluboce brázděné, v sobě ukrývají 
chutné, ale malé jádro. Právě pro 
velmi pevnou, ale o to zajímavější 
skořápku, se ořechy využívají 
spíše ve šperkařství, než že by se 
pěstovaly pro potravinářské účely. 
Skořápka se rozřezává pilou a 
vznikají tak jedinečné tvary a 
struktury, které se velmi hodí na 
výrobu ozdob, talismanů a šperků. 
Ořešák černý vyniká nádherným, 
jemným a velmi ceněným dřevem. 
Oproti ořešáku vlašskému je dřevo 
lehčí a intenzivněji hnědě zbarvené. Využívá se na luxusní výrobky nebo se 
můžete setkat i s ručně zpracovaným nádobím. 

Mají pravdu s tou tvrdostí. Zkoušela jsem ořech rozloupnout louskáčkem, ale 
nešlo to ani za nic.  

Kdo asi tyto stromy kolem cesty zasadil? A jak jsou staré? Prozradí nám to někdo 
z občanů? 

Zdroj: https://primanapady.cz                              Jana Kosíková – obyvatelka obce 

 

Z HISTORIE OBCE ANEB VRAŽDA V ULICI ÚVOZ 

Před časem jsem zaznamenala poutavé vyprávění pana Miloslava Helána. Díky 
jeho neuvěřitelné paměti a zájmu o lidi a události v naší obci jsem se dozvěděla, 
že žiji v ulici, kde se před více než 80 lety odehrál velmi smutný příběh 
s tragickým koncem. Předtím jsem o této události nevěděla, neboť v obecní 
kronice o ní není jediná zmínka. Shodou okolností ve stejné době přinesl na 
setkání mužáků kopie dobového tisku, které tuto událost zachytily, pan Milan 
Císař. Díky oběma zdrojům informací i dalšímu pátrání začala tato dávná událost 
nabývat konkrétnější podobu.  

https://primanapady.cz/
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Událost, která se v obci v roce 1938 odehrála, připomíná klasické výměnkářské 
příběhy, které byly častým tématem vesnické prózy 19. století spisovatelů K. V. 
Raise nebo Vítězslava Hálka. Výminek (vejminek, vejměnek) býval výraz pro 
určitý právní vztah na vesnici (a nyní se znovu objevil v novém občanském 
zákoníku). Nově nastupující hospodář se zavazoval, že původnímu hospodáři, 
který mu statek předával do užívání a odcházel na odpočinek (tzv. na vejminek, 
tj. do obydlí většinou v rámci domu), bude doživotně zaručovat ubytování a určité 
množství nejčastěji naturálních dávek (výjimečně dávek finančních nebo služeb).  

Rodinné vztahy v domě č. 148 v ulici Úvoz 
musely být velmi složité. Původní majitel 
dnes již neexistujícího domku František 
Večeřa dům v roce 1931 převedl ve 
prospěch dcery Milady, která se provdala za 
Františka Skalníka z Koníkova u Nového 
Města na Moravě. V domě často docházelo 
k hádkám, stařec nedostával dostatek jídla 
a zeť tchána často bil. Večeřa, ačkoli mu 
táhlo na devadesátku, musel těžce pracovat 
a situace se ještě zhoršila poté, co dceři a 
zeťovi postupně vyzvedl ze záložny v obci 
dědictví po bratranci z Jinačovic. Bylo to 
téměř 13 000 Kč, což byly před válkou slušné peníze (asi průměrný roční plat 
dělníka). 

A co se stalo osudného 12. dubna 1938? Jak psaly noviny: „Skalník poručil 
stařečkovi, aby šel sekat dřevo. Stařeček neodpověděl a již dostával v předsíni 
rány holí. Mladý mlátil tchána hlava nehlava. Když se hůl o stařečka přerazila, 
chopil se Skalník sekáčku na brambory a ostřím zasadil starci několik ran do 
spánku.“ Následovalo ještě další bití, a následkem toho všeho stařec po několika 
hodinách zemřel.  

František Skalník poté (13. dubna 1938) zašel k MUDr. Vališovi do Kuřimi (do 
ordinace v ulici, která dnes nese Vališovo jméno). Hynek Vališ byl kuřimský 
lékař, mecenáš a sokol, zasloužil se o vybudování místní sokolovny a zemřel 
v koncentračním táboře Mauthausen. Muž oznámil lékaři, že časně ráno zemřel 
jeho tchán, devadesátiletý František Večeřa a požádal ho, aby vystavil úmrtní 
list. Zda Dr. Vališ odjel ihned do Knínic zjistit, jak se věci mají, anebo až po 
upozornění občanů, není jasné – zde se informace rozcházejí. Každopádně 
poté, co ohledal zemřelého, mu bylo jasné, že stařeček nezemřel přirozenou 
smrtí. Lékař se obrátil na kuřimské četníky, kteří celou věc postoupili brněnské 
pátrací stanici. Ti začali v domku č. 148 pátrat a zjistili zde patrné známky krve, 
i když pečlivě umyté nebo čerstvě zamalované. Vyslechli svědectví několika 
spoluobčanů o velkém křiku, který byl slyšet z domu v úterý večer. Četníci 
zadrželi Skalníka a jeho ženu Miladu a odvedli je na obecní úřad, kde byli 
vyslýcháni. Oba sice „zapírali, ale nemohli popřít, že byli se starým Večeřou ve 
stálém sváru a že několikrát byli dokonce trestáni za těžké ublížení na těle.“  

Byla nařízena pitva, která se uskutečnila v márnici na místním hřbitově. Při pitvě 
bylo zjištěno, že zemřelý měl zlomených sedm žeber, propíchnuté plíce, utržený 



13 

 

levý plicní lalok, rozdrcenou lopatku, přeraženou pravou ruku a sečné a tržné 
rány na hlavě a rovněž vnitřní krvácení. Ve vzpomínkách pamětníků dodnes 
zůstávají děsivé zážitky – např. tehdy jedenáctiletá paní Vlasta Kučerová byla 
svědkem, jak z márnice vynášeli lavor se zkrvavenou vodou.  

Nešťastný stařec byl pohřben v sobotu na místním hřbitově. Aby nebyl na obtíž 
ani po smrti, vše si zařídil tak, aby nikomu nevznikly žádné výlohy – u stolaře 
Roučka si objednal rakev a vyslovil přání, aby ho na hřbitov dovezl jeho kamarád 
Jarda Helan.  

(Pokračování v příštím čísle) 

Děkuji všem, kteří mi pomohli rozplétat tento příběh, kromě výše zmíněných také 
panu Františku Kšicovi. Budu velmi ráda, pokud poskytnete i další svědectví či 
informace o této události.         Lenka Špačková – kronikářka obce 

 

 

UDÁLOSTI ZAZNAMENANÉ V KRONICE OBCE 
 

TŘICET LET OD ZNOVUNABYTÍ SAMOSTATNOSTI OBCE  
 

Rok 2000 

Heslo posledního roku druhého tisíciletí – Plynofikace obce – zdravé ovzduší. 

Jednání o zavedení plynu do Moravských Knínic bylo zahájeno v lednu roku 
1999 zadáním zpracování Generelu plynofikace obce. V polovině prosince roku  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Pokládání plynového potrubí na ulici Kuřimské (spodní strana) 
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1999 bylo již plynové potrubí z Kuřimi do Moravských Knínic, k zastavěné části, 
položeno. 

V březnu roku 2000 bylo vypsáno výběrové řízení na stavbu plynovodu 
v zastavěné části obce. Osloveno bylo pět firem. Komise pro hodnocení nabídek 
vybrala jako dodavatele stavby firmu Oldřich Merta – Mertastav Předklášteří 
s nabídkovou cenou cca 7 mil. Kč včetně DPH. Potrubí plynovodu bylo uloženo 
do 20. září a kolaudace byla 10. října. Plynárny montovaly plynoměry a začalo 
se v Knínicích topit plynem. Od 17. října ZŠ a MŠ a postupně další domácnosti. 
Ozdravění obce bylo dosaženo. Zásluhu na zavedení plynu do obce, v tak krátké 
době, má především starosta František Kšica a i obecní zastupitelstvo. 
Poškozené chodníky a komunikace při zavádění plynu byly opraveny firmou 
Mertastav do konce listopadu. 

Přírodní park v Mezihoří – návrh na úpravu zpracoval student Lesnické fakulty 
MZLU v Brně Pavel Helan. Práce na úpravě Výletiště pokračovaly. Bylo 
upraveno hřiště a provedena hrubá stavba přístřešku. 

Naši stárci byli 12. února pozváni do Ratíškovic na Slovácký ples, kde v krojích 
tancovali Českou besedu. 

Dne 1. května byl odstartován již 12. ročník turistického pochodu „Jdeme 
na chrousty“. Pochod je již pravidelně začleněn do kalendáře kulturních, 
společenských a sportovních akcí okresu Brno – venkov. Letos byl pochod 
směrován na západ, cílem byla obec Sentice. Zde byl odpočinek, účastníci 
ochutnali zde vařené medové pivo – patnáctistupňový Kvasar. Závěr pochodu 
byl na opraveném Výletišti v Mezihoří. O příjemné odpoledne se postarala 
skupina Kamarádi táborových písní. Délka pochodu byla 12 km. 

 

Zakončení turistického pochodu bylo na Výletišti 
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14. května, k oslavě Svátku matek, byl v parku uspořádán koncert dechové 
hudby Veselá muzika z Ratíškovic. Koncert se vydařil. 

Koncert v Koutě              

9. dubna pořádala škola v sokolovně dětský karneval. 

8. července byla, při příležitosti výročí založení obce, uspořádána výstava. 
V sále obecního úřadu byly vystaveny fotografie historie a také ze současnosti, 
které zachycují průběh akcí v rámci programu obnovy vesnice. Návštěvníci mohli 
vidět i různé archeologické nálezy z našeho katastru a jiné dokumenty 
dokládající existenci naší obce. Součástí výstavy byl i videozáznam o obci, který 
natočilo televizní studio Kotva Kuřim. Výstava měla velmi dobrou úroveň. 

Na 8. července organizovalo obecní zastupitelstvo také „setkání rodáků“. 
Do sokolovny se sešlo na 200 rodáků. K pěkné náladě, která v sokolovně 
panovala, vyhrávala Varmužova cimbálová muzika ze Svatobořic-Mistřína. 

15. a 16. července stárci a obecní úřad 
pořádali tradiční krojované Markétské hody. 
Tentokrát nám počasí nepřálo, proto besedy 
byla tancovány ne na návsi před školou, ale 
v sokolovně. Děti zde zatančily Slováckou 
besedu, vzácnou dnes i na jižní Moravě, její 
kolébce. Účinkovaly kapely Lácaranka 
z Kobylí a Cimbálová muzika Libora Franka. 

Dne 19. července, na zasedání obecního 
zastupitelstva, byl odsouhlasen návrh 
obecního znaku. Návrh zpracovala 
Heraldická a genealogická společnost 
Antonína Bočka z Bystřice nad Pern. Znak je 
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v provedení: na modro-červeném štítě je umístěn podrývák, zahradnický nůž a 
18 hvězdiček, tak jak to je na obecní pečeti z roku 1749. 

11. listopadu pořádali stárci spolu s obecním úřadem Martinské hody. Hrála opět 
Lácaranka z Kobylí. 

12. listopadu konaly se volby do krajského zastupitelstva. K volbám se dostavilo 
219 voličů z celkového počtu 612 zapsaných ve voličských seznamech. Platných 
hlasů bylo 215. 

V posledním roce 20. století a druhého tisíciletí si obec připomněla 650 let 
od vzniku. Kronika obce Moravské Knínice uvádí, že první písemná zmínka o 
naší obci je z roku 1350, kdy Boček z Medlova dává v léno ves Knychnyez svým 
bratřím. 

V publikaci G. Friedricha Codex Diplomaticus Bohemiae III. 120 je ale uvedeno, 
že první písemná zmínka o naší obci je z roku 1235. A zde je obec nazývána 
Chnenicz. To znamená, že od vzniku by uplynulo 765 let. K roku 1238 se Knínice 
nazývaly Khnenicz. Přívlastek Moravské se zaznamenává teprve k roku 1437. 

Nejstarší částí obce je zřejmě část zvaná Kout. Zde byl a je doposud vydatný 
pramen vody, zdroj to života. Kolem něho byla vybudována osada, kterou 
uzavírala samostatně postavená chalupa – později kovárna. 

V době kolonizace se pak osada rozšiřovala širokou ulicí na východ. Poslední 
statek (č. p. 1) byl postaven průčelím do osady, a tím také osadu uzavíral. Vedle 
byla, až do poloviny devatenáctého století, dřevěná brána. Tato se na noc 
zavírala. Na začátku vrchní a spodní branky byly taktéž brány, které se na noc 
zavíraly. Toto měl na starosti obecní pastýř, který bydlel v obecní pastoušce – 
později obecní úřad č. p. 53. 

Osada Knínice patřila k zeměpanskému hradu Veveří. Po rozpadu velkofarnosti 
veverské byl v Knínicích postaven kostel, zasvěcen sv. Markétě. Kostel byl 
postaven v roce 1366 a k němu, až do roku 1562, patřila fara. Tolik o dávné 
historii. 

Sbor dobrovolných hasičů v Moravských Knínicích má 17 členů. Starostou sboru 
je Jaromír Večeřa a velitelem jednotky je Ivan Cibulka. 

Tělocvičná jednota Sokol má 190 členů. Starostou jednoty je Ing. Josef 
Simetinger.  

Myslivecká společnost Sychrov sdružuje myslivce z Mor. Knínic, Jinačovic a 
Rozdrojovic. Má 27 členů, a to z Mor. Knínic 19, z Jinačovic 4 a z Rozdrojovic 
také 4. Předsedou společnosti je Lumír Bárta a mysliveckým hospodářem 
Vlastimil Kučera. 

Narodili se 3 chlapci a 3 děvčata. Zemřelo 5 mužů a 7 žen. 

Průměrná noční teplota + 5,36 °C, denní + 14,53 °C.  

Do kroniky obce zapsal kronikář Josef Helán – opsala Yveta Cibulková 
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AKTUÁLNĚ ZE SPOLKŮ 
 

CM KYNIČAN VYDALA NOVÉ CD 

„Zahréte mně do kolečka“ je název nového alba cimbálové muziky 
Kyničan. CD je vydáno k příležitosti desátého výročí založení muziky. 
Posluchači se s ním mohou seznámit už letos v prosinci.  

Muzika vznikla v roce 2009 
v Moravských Knínicích. Mimo 
repertoár z tradičních folklorních 
oblastí Moravy se muzika 
zaměřuje i na interpretaci písní 
z rodného Brněnska a 
Podhorácka. Muzika se také 
pravidelně podílí na organizaci 
verbířské soutěže v Moravských 
Knínicích.  

V roce 2018 muzikanti účinkovali 
na Mezinárodním folklorním 
festivalu ve Strážnici a 
doprovázeli posléze laureátem 
oceněný program „Ta brněnská 
mája tenká“. Toto vystoupení 
bylo dalším impulsem, aby byly 
nahrány méně známé, ale 
krásné melodie z našeho kraje.  

Na hudebních aranžích nového 
alba se podílel Josef Varmuža (dřívější člen Varmužovy cimbálové muziky) a 
Aleš Kudláček (CM Kyničan). 

Poslechněte si tedy tyto příběhy, které jsou veselé i smutné, plné radosti i 
strasti... jako život. A proto: Zahréte mně do kolečka, páni muzikanti! 

Více informací, kde lze CD koupit, můžete najít na webu www.cmkynican.cz  

Martin Kšica – primáš  

 

CO PRO NÁS ZNAMENAJÍ MÍSTNÍ TRADICE?   

Milí přátelé, 

letos se nemůžeme moc rozepsat o Martinských hodech, stručně tedy řekněme, 
že jsme na ně nezapomněli a v rámci možností jsme si je připomněli alespoň 
na internetu. 

O čem ale napsat? Vždyť o folkloru v Knínicích už padlo tolik slov. Zkusili jsme 
se tedy na něj podívat z trochu jiné perspektivy. Několika spoluobčanům, kteří 
se do Knínic přistěhovali, ať už před mnoha lety nebo v době nedávné, případně 
mají na Knínice jinou vazbu, jsme položili stejnou otázku: 

http://www.cmkynican.cz/
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Jak vnímáte tradice v naší obci a jaký k nim máte vztah? 

„V Moravských Knínicích bydlíme 23 let a od samého začátku jsme místní hody 
vnímali jako něco výjimečného. Nejdřív se přidaly naše děti k malým tanečníkům, 
šili jsme kroje, pekli koláče a poznávali, kolik je za tím vším práce a nadšení 
místních. Teď patříme i my k místní tradici a máme radost, když se hody blíží – 
můžeme se potkávat a vymýšlet, jak je ozvláštníme tentokrát, a přitom si 
užíváme toho nejdůležitějšího – JSME SPOLU. Neodmyslitelně k tomu všemu 
patří nadšení těch, kteří mají na starosti celou organizaci a přípravu. Děkujeme 
za to, že jste!“                               Eda a Vendy, už několik let členové Kyničanu. 
 

„Přínos tradic spatřuji zejména v setkávání komunity, a to i napříč generacemi. 
Každoroční akce také zpestřují život v naší vesničce. Tradice formují naši identitu 
a spojují nás v jeden celek.“ Eliška Špačková, členka chasy a skautského oddílu 

„Na první pohled je zřejmé, že Knínice tradicemi žijí a jsou místní chloubou. A 
neplatí to pouze pro hody nebo třeba ostatky, ale i pro další kulturní události, 
které se tradičními postupně stávají. Například soutěž ve verbuňku, Pochod 
na chrousty, plesy, sokolské turnaje. Zkrátka, každý si přijde na své. Vztah 
k tradicím postupně získávám. Vzhledem k tomu, že manžel Martin je opravdový 
ctitel tradic, také já v nich nacházím novou zálibu. Dokonce mi nechal ušít kroj. 
Teď už jen mít příležitost se v něm všem ukázat!“  
                                             Jana Kšicová, rok provdaná do Moravských Knínic 
 

„Přestěhovali jsme se do Kynic na podzim 2018 a zjistili, že se brzy budou konat 
Martinske hody. Jelikož jsme zatím znali jen hody v létě a ty máme moc rádi, 
nemohli jsme si je nechat ujít. Pořídila se domácí slivovice, abychom měli čím 
pohostit stárky, když nás přijdou pozvat na večerní veselici, a už se jen těšili. 
Ve zkratce musíme říci, že naše první Martinské hody v Kynicích byly 
neskutečný zážitek. Od té doby si nenecháme ujít žádné akce, které tu probíhají, 
ať už to jsou Markétské nebo Martinské hody nebo Ostatky. Jsou tu skvělí lidé, 
díky kterým folklor v Kynicích doopravdy žije a jsme moc rádi, že u toho můžeme 
být.“                                                                                       Pavel a Nikola Kautští 
 

„Bydlíme v Moravských Knínicích téměř dva roky a když jsme tu byli poprvé, 
probíhaly zrovna Martinské hody. Hned se dalo tušit, že MK jsou aktivní obec, 
kde se pořád něco děje a kde je skvělá atmosféra protkaná folklórem a tradicí. 
Netrvalo dlouho a dostali jsme možnost zapojit se i aktivně – v mužácích nebo 
třeba v krojovaném průvodu na Markétské hody. Je super, že je tady folklorní 
tradice tak živá a je navíc otevřená i pro nově přistěhované, pokud mají zájem.“         
                                                                                 Pavlína a Radek Hlaváčkovi 
 

„Ke knínickým hodům jsem se dostal díky svojí přítelkyni, se kterou jsem začal 
stárkovat. Folklór spojuje věci, které mám rád – společnost kamarádů, tanec, 
ženy a víno. Hody, Vostatky a jiné kulturní akce jsou jistě důležité v tom, že jimi 
udržujeme tradiční zvyky v naší obci pro další generace, jsou pro mě ale 
především o vytváření společenství lidí, kteří se spolu rádi setkávají a tráví čas. 
Rád se všech tradičních akcí účastním a často si vybavím humorné zážitky, které 
jsme s přáteli zažili při jejich pořádání i našich návštěvách přespolních hodů.“   
                                                  Michal Juračka, bývalý stárek původně z Kuřimi 
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„Je to něco unikátního. Tak vytříbená tradice je opravdu pro radost lidem. Moc 
fandím všem, kdo se snaží tyto tradice v Moravských Knínicích rozvíjet a 
předávat dalším generacím.“ 
                                  otec Jaroslav Filka, farář v Kuřimi a Moravských Knínicích  
  
A závěrem mi dovolte citovat naopak dva knínické rodáky: 
 
„Jsem rád, že se v naší obci v průběhu roku koná stále více kulturních a 
sportovních akcí, které se stávají tradicí. Nejvíce do popředí vystupují a zájem 
širšího okolí vzbuzují místní folklorní akce (hody, vostatky, verbíři). Tradice 
utvářejí charakter obce a dostávají ho do širšího povědomí. To se místnímu 
folkloru povedlo.“                                                                            Jaromír Helán  
 
„Mám radost, že se tradice stále udržují stejně jako v době mého mládí. Vždycky 
se na hody těším. Všichni kolem nám můžou závidět, že mladí pořád ty staré 
tradice udržují k radosti všech občanů.“  
            Drahuška Kudláčková, jedna z nejstarších obyvatel Moravských Knínic 
 
Ze všech odpovědí je zřejmé, že folklor a tradice mají opravdu úžasnou 
schopnost lidi spojovat, seznamovat a rozdávat radost. Těší nás, že každý rok 
si oblékne kroj víc a víc dětí, a tudíž můžeme doufat, že nic z toho, co se snažíme 
vytvářet, nezanikne, ale naopak se bude udržovat a předávat dál z generace 
na generaci.  
 
Tak příští rok na hodech!                                            Za Kyničan Jana Helanová 

 

                                                         

KALENDÁŘ AKCÍ 

 

ADVENT V ROCE 2020 

V letošním roce se jen málo věcí děje tak, jak jsme zvyklí. 
Už jsme si museli mnohé odříct a spousta akcí byla kvůli 
epidemii nemoci COVID-19 zrušena. Stejně jako na jaře 
se i teď musíme izolovat od ostatních a omezit setkávání. 
V jarních měsících jsme se mohli těšit na teplo, sluníčko 
a dlouhé dny. Tentokrát nás mlhavé a nevlídné počasí 
k procházkám neláká. Přichází ale advent – doba těšení, 
radostného očekávání a přípravy na Vánoce. Sice se 
nemohou konat žádné tradiční hromadné akce, můžeme 

se ale povzbuzovat navzájem. Letošní adventní téma tedy zní – „Rozsviťme 
ulice“. Vyzdobme v době adventní naše domy světýlky, zapalujme 
pro kolemjdoucí lucerničky. Přenesme do ulic světlo – symbol naděje. 

Ivana Koláčková – organizátorka 
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1.SKAUTSKÝ ODDÍL MORAVSKÉ KNÍNICE 
 

Listopad 2020 

Dočasné přerušení činnosti 

Z důvodu epidemiologických opatření došlo 14. října 2020 
k opětovnému přerušení naší činnosti. Stále se ale snažíme 
zajistit alespoň nějakou formu, jak můžeme našim členům 

zprostředkovat skautskou činnost. Zároveň jsme připraveni pomoci našim 
spoluobčanům s nákupy nebo jinými potřebami spojenými s vládními opatřeními. 
Rádci a vedení se snaží pomocí online konferencí plánovat společnou činnost, 
abychom po (doufejme brzkém) znovuobnovení činnosti mohli plynule přejít 
k normálnímu chodu oddílu. 

Sázení stromů 

Naši rádci pomohli obci se sázením 
dvou alejí, jedné u kapličky sv. 
Cyrila a Metoděje, druhé u Hásova 
kopce. 

Obálky s úkoly 

Jak jsme zmínili výše, snažíme se, 
aby naši členové úplně 
nezapomněli na své skautské 
znalosti. Jelikož jsme nechtěli, aby 
trávili další čas u počítače, rozhodli 
jsme se pro formu obálek, které 
každý týden našim členům 
doručíme domů. V obálce jsou 
nápady na rukodělky, úkoly do 
stezek, výzvy pro starší členy nebo 
různá jiná zpestření pro 
nedobrovolnou izolaci skautů, která 
však stále budou mít i jiný smysl než 
jen pobavit. Zatím je ohlas spíše 
vlažný, ale doufáme, že se to zlepší. 

 

Přejeme všem pevné zdraví a duševní pohodu, abychom dobře zvládli tuto 
obtížnou situaci.                                                                 Adam Špaček – skaut   
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